

# Development and promotion of Mediterranean Sustainable Adventure Tourism (MEDUSA)

Funded by ENI CBC Med(2014 - 2020)

Tourism in the Mediterranean is a key driver for socio-economic progress and a major income source for many of its countries. Some of the sectorial challenges lie within the predominance of mass seaside tourism and the seasonality of the industry. MEDUSA project tackles these challenges via targeted cross-border interventions in to develop and promote Adventure Tourism (AT), as a sustainable niche in the tourism market that provides the opportunity to reveal lesser-known destinations and attract tourists throughout the whole year. MEDUSA project is co-financed by the European Union under the European Neighborhood Instrument cross-border cooperation program “Mediterranean Sea Basin” 2014-2020 (ENI CBC MED).

Specific objectives:

The overall objective of the project is to develop a competitive form of adventure tourism in the Mediterranean that is based on environmental, social and economic sustainability values.

Concretely MEDUSA aims to:

- Identify and valorize territorial assets for developing AT products, especially off-season, based on a thorough understanding of market demand drivers, supply and competitiveness variables.
- Promote a multi-stakeholder engagement to capacity building and exchange of experiences and adopt strategic alliances that will formalize roles and responsibilities for AT destination stewardships.
- Implement pilot actions rolling out improved and new AT products, as well as develop and promote tourism packages through a cross-border marketing alliances to international source markets.

# تطوير وتعزيز سياحة المغامرات المستدامة في منطقة البحر الأبيض المتوسط (MEDUSA)

بتمويل من (ENI CBC Med (2014 - 2022)

السياحة في البحر الأبيض المتوسط هي محرك رئيسي للتقدم الاجتماعي والاقتصادي ومصدر دخل رئيسي للعديد من بلدانها. تكمن بعض التحديات القطاعية في هيمنة السياحة الجماعية على شاطئ البحر والموسمية لهذه الصناعة. يعالج مشروع MEDUSA هذه التحديات من خلال التدخلات المستهدفة عبر الحدود لتطوير وتعزيز سياحة المغامرات (AT)، باعتبارها مكاناً مستداماً في سوق السياحة يوفر الفرصة للكشف عن الوجهات الأقل شهرة وجذب السياح على مدار العام. يتم تمويل مشروع MEDUSA بشكل مشترك من قبل الاتحاد الأوروبي في إطار برنامج التعاون عبر الحدود لأداة الجوار الأوروبية "حوض البحر الأبيض المتوسط" 2014-2020. (ENI CBC MED).

أهداف محددة:

الهدف العام للمشروع هو تطوير شكل تنافسي لسياحة المغامرات في البحر الأبيض المتوسط، يعتمد على قيم الاستدامة البيئية والاجتماعية والاقتصادية.

تهدف MEDUSA بشكل ملموس إلى:

- تحديد وتقييم الأصول الإقليمية لتطوير منتجات التكنولوجيا المعنية، وخاصة في غير موسمها، بناءً على فهم شامل لمحركات الطلب في السوق ومتغيرات العرض والقدرة التنافسية.
- تعزيز مشاركة أصحاب المصلحة المتعددين في بناء القدرات وتبادل الخبرات واعتماد تحالفات استراتيجية من شأنها إضفاء الطابع الرسمي على الأدوار والمسؤوليات للإشراف على وجهة التكنولوجيا المعنية.
- تنفيذ إجراءات تجريبية لطرح منتجات التكنولوجيا المحسنة والجديدة، فضلاً عن تطوير حزم السياحة والترويج لها من خلال تحالفات تسويق عبر الحدود إلى أسواق المصادر الدولية.